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a r m a n m e l i . i r

 روزهای پرحاشیه آقای بازیگر در آمریکا!
 روح  ا... سهرابی  : نقش بازی کردن را 

خیلی خوب بلدید
 آرمان ملی: حمید فرخ نژاد به آمریکا مهاجرت 
کرد؛ اما این خروج بدون حاشیه نبود. »ایرنا« نوشت: او 
ممنوع  الخروج بود و دستگاه قضا با گرفتن تعهد اجازه 
خروج وی را صادر کرده است. فرخ  نژاد وقتی فهمید که باید 
عازم آمریکا شود، به   ناگهان از بارگذاری استوری و پست 
مرتبط با ناآرامی  های اخیر منصرف شد و برخلاف روزهای 
نخست ناآرامی  ها، طی هفته  های اخیر، هیچ واکنشی 
نسبت به این موضوع نشان نداد. فرخ  نژاد، وارد پروسه 
دیگری از این سیاست خود شده است و با انتشار پست  ها و 
استوری  هایی عجیب، الفاظی را به کار برده که شاید خشن  تر 
از الفاظی باشد که برخی براندازان به کار می  برند. فرخ  نژاد 
تا ۴ روز پیش در ایران حضور داشت اما به  واسطه انتشار 
استوری  هایی، اجازه خروج از کشور را نداشت. به همین 
دلیل، از طریق صنف خود وارد عمل شده و دستگاه قضا را 
مجاب کرد که به دلیل سال نو میلادی و اینکه می  خواهد با 
پسرش ملاقات کند، اجازه خروج از کشور را گرفت. دستگاه 
قضا هم رأفت به خرج داده و با گرفتن تعهد از آقای بازیگر، 
اجازه خروج وی از کشور را صادر می  کند. در این ماجرا 
می  توان به ۲ نکته اشاره کرد: نخست آن  که فرخ  نژاد وقتی 
فهمید که باید عازم آمریکا شود، به  ناگهان از بارگذاری 
استوری و پست مرتبط با وقایع اجتماعی اخیر منصرف شد 
و برخلاف روزهای نخست ناآرامی  ها، طی هفته  های اخیر، 
هیچ واکنشی نسبت به این موضوع نشان نداد. یعنی برای 
مطامع و منافع شخصی خود، هیچ نگفت و آن موقع دیگر 
نگران جوانان کشورش نبود. نکته دوم هم به این موضوع 
مربوط است که وی، برگه تعهدی را امضا کرد که در آن 
به  صراحت عنوان کرده که کشورش و تمامیت ارضی آن 
برایش مهم بوده و هیچ  گاه برخلاف مصلحت قانون ایران 
عمل نمی  کند، اما همین  که مطمئن شد جای پایش در 
آمریکا سفت شده، اقدام به انتشار مطالبی کرد که برخلاف 
تعهد او بود؛ حال آن  که وقتی یک هنرمند در قبال نوشته  ها و 
امضای صریح خود، هیچ تعهدی را گردن نمی  گیرد، آن  زمان 
چگونه می  تواند نگران و متعهد به کشور و مردمش باشد؟ 
فرخ  نژاد یک  بار در مهر ۹۷ اعلام کرده بود که مجبور است 
برای اقامت فرزندش در آمریکا، ماهانه ۱۰ هزار دلار برای 
آنها بفرستد و زیر همین ماهی ۱۰ هزار دلار که در همان 
زمان، با عایدی یک خانواده متوسط رو به بالای آمریکایی 

برابری می  کرد، زاییده است.
    واکنش  ها به اقدام فرخ  نژاد

.. سهرابی، مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و  .  روح  ا
نمایش سازمان سینمایی کشور در واکنش به پست  های 
درباره  سینما  بازیگر  فرخ  نژاد،  حمید  اینستاگرامی 
ناآرامی  های اخیر، یادداشتی را منتشر کرد. در متن یادداشت 
سهرابی که با عنوان »آقای بازیگر! این ارتفاع، پست است« 
آمده است؛ اولین اصل مبارزه پذیرش هزینه  های مترتب 
بر آن است. نمی  شود با جان و مال مردم ژست مبارزه و 
انقلابی  گری گرفت. در انقلاب ۵۷ تمام مبارزینش در داخل 
کشور و پا به پای مردم در خیابان  ها و مساجد و انجمن  ها 
و نشست  ها و تظاهرات بودند و هزینه  های سنگین مادی و 
معنوی برای پیشبرد اهداف انقلابی خود را متقبل می  شدند. 
فرزندانشان پا به پای مردم کشته می  شدند و از هیچیک 
از عواید خاص مالی حکومت استفاده نمی  کردند چرا که 
منتقد حاکمیت دیکتاتوری بودند. بنابراین آنها خودِ خود 
مردم بودند و خود را بالاتر و برتر از مردم نمی  دیدند و درست 
به همین دلیل بود که مردم همراه و همسوی آنها بودند. اما 
شما چطور؟ آقای بازیگر! بگذریم از فقر مطلق سواد سیاسی 
و تاریخی و اجتماعی که دارید؛ مردم ایران هنوز فراموش 
نکرده  اند چگونه هشتاد میلیون نفر از آ نها را فدای یک تار 
موی فرزند آمریکانشین خود کردی! مردم فراموش نخواهند 
کرد چگونه فرزندت را هزاران کیلومتر دورتر از ایران در 
حاشیه امن نگه داشتی اما فرزندانشان را به کف خیابان  ها 
فراخواندی و از خون آنها برای خود ژست فریبنده انقلابی 
ساختی! مردم فراموش نخواهند کرد چگونه درست همزمان 
با لحظاتی که دم از مبارزه با حکومت دیکتاتوری می  زدی 
در پروژه  های این حکومت غوطه می  خوردی و میلیاردها 
میلیارد پول زبان بسته را حتی پیش از حضور مقابل دوربین 
می  گرفتی و به حساب خانواده  ات در خارج از کشور سرازیر 
می  کردی! این حکومت باید بیست سال پیش تو را دور 
می  انداخت تا بیست سال بعد و پس از انبوه سوءاستفاده  ها و 
تحصیل پول  های فراوان از پروژه  های ارگانی و تضمین مالی 
چندین نسل بعد از خودت در آمریکا، هوای فریبکارانه آزادی 
و ضد دیکتاتوری به سرت نزند! مردم فراموش نخواهند 
کرد شما یکی از پرکارترین بازیگران در آثار امنیتی و 
حتی ایدئولوژیک این حکومتی که دیکتاتورش خوانده  اید 
بوده  اید که اتفاقا چون نقش بازی کردن را خیلی خوب بلدید 
بازی  های  تان هم باورپذیر بود. امروز که وارد مرحله دیگری 

از نقش  آفرینی خود شده  اید.
 حالا هم نقش بازی می  کند

 سیدمحمود رضوی، تهیه  کننده سینما در توئیتی نوشت: 
»حمید فرخ نژاد، بازیگر است و همزمان با اعتراضات نقش 
یک مامور امنیتی را بازی می  کرده و حالا با اتمام کار و 
دریافت دستمزد میلیاردی، به عنوان یک دیکتاتور در تلاش 
است با توهین به رهبری، جلوی پخش کار یک گروه چند 
ده نفری را بگیرد! او حالا هم نقش بازی می  کند، تا آن طرف 

آب خریدار پیدا کند!«

 کشور آماده جهش های بزرگ است
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت گفت: به میدان 
آمدن بنگاه های بزرگ اقتصادی و به خصوص ظرفیت 
بخش خصوصی، یعنی کشور آماده جهش های بزرگ 
است. سپهر خلجی در حساب کاربری خود در توییتر 
نوشت: » امشب ۱۰۰ نفر از سرمایه گذاران به منظور 
مشارکت در توسعه خراسان جنوبی و فعال سازی 
فرصت های اقتصادی آن به نفع مردم با رئیس جمهور 
جلسه داشتند. به میدان آمدن بنگاه های بزرگ 
اقتصادی و به خصوص ظرفیت بخش خصوصی، یعنی 

کشور آماده جهش های بزرگ است.«

گــــزارش

ویــــژه

نگــــره
  قدیانی: کاش دردانه

 بار نمی  آمدید
 انتقاد اصولگرایان از 

اصولگرایان 
 آرمان ملی – یاسمن طالقانی: 
بعد از روی کارآمدن دولت سیدابراهیم 
و  انقلابی  ها  از  بسیاری  رئیسی 
اصولگرایان معتقد بودند که حالا دولت، 
مجلس و قوه قضائیه یکدست شده و 
اکنون دور انقلابی  هاست. دوره  ای که 
ایران قرار است در آن روی  آرامش 
ببیند و دعواهای سیاسی از بین برود 
اما گویا این اتفاق رخ نداده است و 
سیاست ایران شاهد یک  اختلاف 
بین خود اصولگرایان و افراد انقلابی 

شده است.
 بچه ننه شدید

 مانند آنچه در مجلس میان یاران 
پایداری  جبهه  اعضای  با  قالیباف 
فعال  قدیانی،  حسین  می  گذرد. 
حزب  اللهی در صفحه خود نوشت: 
دو سال بعداز ریاست  جمهوری محمد 
خاتمی، جناح راست که در مجلس 
اکثریت کرسی  ها را در اختیار داشت، 
به صرافت استیضاح عطاءا... مهاجرانی 
افتاد. همه هم حتم داشتند که وزیر 
ارشاد دولت دوم خرداد نمی  تواند از 
گردنه  استیضاح پیروز بیرون بیاید، 
اما هر قدر که وکلای دست راستی بد 
حرف زدند، مهاجرانی عالی ظاهر شد. 
نتیجه هم شد عکس همه   پیش  بینی  ها 
و وزیر ارشاد همان که بود، باقی ماند. 
بعدها جناح راست، اسمش را عوض 
کرد و کرد اصولگرا، کرد انقلابی، کرد 
سوپرانقلابی، ولی رسمش را همان که 
بود نگه داشت. مع  الاسف حمایت غلط 
از راستی  ها که شما می  توانید بخوانید 
اصولگراها یا انقلابی  ها یا سوپرانقلابی  ها 
به شکل فجیعی جماعت را  دردانه 
بار آورده. اگر حریف حرف مهاجرانی 
نشوند، دل  گرم به حمایت  ها، آن  قدر 
برای بنده  خدا حاشیه درست می  کنند 
که دست  آخر تن به هجرت دهد. کاش 
این جناح، دردانه بار نمی  آمد. این  که 
امروز عناصر جناح موسوم به اصلاحات 
هم  پا بلکه بعضا بیشتر از اصول  گراها از 
توده   مردم ناسزا می  شنوند، یک زنگ 
خطر جدی است. قبول کنید که با 
دوره   دوم خرداد هیچ فرقی نکرده  اید. 
هنوز هم تا کم می  آورید، حریف را 

می  برید در حاشیه.
 آفات سوپرانقلابی به روایت 

گنجی
  عبدا... گنجی از اصولگرایانی است 
که مدیرمسئول همشهری شد. او 
به بیان ویژگی  های سوپرانقلابی  ها 
پرداخته و می  گوید: »یکی از آفات 
سوپرانقلابی  ها و یا همان جریان تندرو 
این است که توانایی جمع بین مبارزه 
از سویی و از سوی دیگر نهادسازی 
و دیوان سالاری را ندارند. به همین 
جهت به مبارزه طوری می  اندیشند که 
امکان نداشته باشد کشور را به سمت 
دیوان سالاری و عقلانیت سوق داد و 
بر مبنای عقلانیت اداره کرد و در واقع 
همه مشی آنها مبارزه است و دراین 
مبارزه عقلانیت نقش کم  رنگی دارد. 
این هم البته مبتنی بر یک سنت الهی 
است که قرآن هم به آن اشاره داشته و 
در این باره فرموده »اعدلوا هو اقرب 
للتقوی« کسی که تند می  رود بالاخره 
از نفس می  افتد و ممکن است بنشیند و 
یا ممکن است از ادامه راه پشیمان شود. 
ما در تاریخ انقلاب هم از این موارد زیاد 
داشتیم، افرادی بودند که هیچکس جز 
خودشان را قبول نداشتند و در نهایت 
سقوط کردند و از طرف دیگر افرادی 
که متهم می  شدند به غیرانقلابی، بعدا 
تاریخ نشان داد که موجّه ترند، همانند 
مرحوم آیت ا... مهدوی کنی که به او 
اتهام اسلام آمریکایی می  زدند و بالاخره 
تاریخ نشان داد که ایشان استاد اخلاق 
و تربیت و مصداق »رهرو آن است که 

آهسته و پیوسته رود« است.«
 قالیباف و سوپرانقلابی  ها 

  قالیباف هم حاشیه امنی ندارد. 
انتقاد از سوپرانقلابی  های تندرو را 
قالیباف از مدت  ها قبل کلید زده بود. 
او صراحتا از رفتارها و اظهارات نپخته 
و تند طیفی از اصولگرایان تندرو انتقاد 
کرده و گفته بود؛ »بنا نیست ما تنبلی 
کنیم، دهان  مان را باز کنیم، هر حرف 
نپخته  ای را به زبان بیاوریم و اسم 
خودمان را بگذاریم انقلابی. به قول 
حضرت آقا، سوپرانقلابی.« قالیباف 
حتی به کنایه سوابق سیاسی و انقلابی 
این افراد را زیرسوال برده و گفته بود: 
»بعضی  ها را نگاه می  کنیم، هر چه نگاه 
می  اندازیم که چه کرده؟ هیچ نکرده. 
ولی از همه هم طلبکار است. هر کسی 
هم که یک دیکته  ای نوشته، ممکن 
است غلطی هم نوشته، ایراد می  گیرد 
که »آقا چرا یک غلط داری؟« خب، تو 
که هیچ غلطی نکرده  ای و عمر خودت 
را تباه کرده  ای! حداقل تو حق نداری به 

اسم انقلاب حرف بزنی.«

 آرمان ملی – مطهره شفیعی:  »آتش  
و  فحاشی  بی قانونی،  معنای  به  به  اختیار، 
طلبکارکردن مدعیانِ  پوچ اندیش و مدیون کردن 
جریان انقلابی کشور نیست.« مقام معظم رهبری 
در ۵ تیر سال ۹6 اینگونه به رد اقدامات خودسرانه 
پرداختند. حجت الاسلام سیدابوالحسن مهدوی، 
بانوان  امام جمعه موقت اصفهان در جمع 
بست نشین در گلستان شهدا در حمایت از عفاف 
و حجاب، اظهارداشت: »حیا صفت درونی است 
که فرد را از جرأت به گناه بازمی دارد و انسان را 
زنده می کند و اگر مسئولان به وظیفه خود عمل 
کنند، هم نصرت الهی و هم اقتدار نظام و دفاع 
مردم را نیز خواهند دید و اگر به وظیفه شرعی 
خود عمل نکردند به مصداق آیه » یکََادُ زَیتُْهَا 
یضُِیءُ وَلوَْ لمَْ تمَْسَسْهُ ناَرٌ« افراد آتش به اختیار 
عمل خواهند کرد.« مهدوی در جمع بانوان 
بست نشین در گلستان شهدا در حمایت از عفاف 
و حجاب، نوشت: »باسمه تعالی ان شاءا... مسئولان 
به وظیفه انقلابی خود عمل کنند والا مردم متدین 
وظیفه  آتش به اختیار دارند.«  محمدتقی فاضل 
میبدی، عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه قم نوشت: »می گوید اگر مسئولان با 
بدحجابی برخورد نکنند، مردم آتش به اختیارند. 
جناب امام جمعه! کدام فقیهی برای نهی از منکر 
چنین روشی را مجاز دانسته. لابد اسیدپاشی هم 

در دستور کار است.« 
 اسیدپاشی اصفهان فراموش نشود

 در اذهان هست که سال ۹۱ حجت الاسلام 
طباطبایی نژاد گفت: »در ذهن برخی مسئولان 
نیز وارد شده که باید در برخورد با مساله بدحجابی 
فرهنگ مردم را بالا برد اما باید قبول کنند که 
برخی مواقع جدیت لازم است و اکنون زمان آن 
رسیده که چوب  تر را برای مقابله با بدحجابی 
بالا برد. اگر کسی کاری را علنی انجام دهد، 

باید جلوی ناهنجاری آن گرفته شود چرا که 
بی بند و باری برخی به دیگران نیز ضرر می رساند.«   
اسیدپاشی هایی در اصفهان به ناحیهٔ صورت زنان 
در شهر اصفهان صورت گرفت که در مهرماه 
۱۳۹۳ بود که برخی این اقدام را ناشی از تحریک 
برخی برای مبارزه با بدحجابی عنوان کردند. پس 
از این اتفاق محمدتقی رهبر، امام جمعه موقت 
اصفهان با اشاره اسیدپاشی های صورت گرفته 
اخیر در اصفهان، گفت: »مطمئن هستیم فرد 
مومن و متدین اقدام به چنین عملی نخواهد 
زد و این وصله ها به افراد متدین نمی چسبد.« 
طباطبایی نژاد،  سیدیوسف   ۹۵ خرداد   ۲۱
امام جمعه اصفهان گفته بود: »متأسفانه مردم ما 
و حزب الهی ها ما گاه نسبت به گناهانی همچون 

سگ  گردانی در جامعه حساسیت نشان نمی دهند. 
نسبت به راننده زن بدحجاب حساسیت نشان 

نمی دهند، اگر می ترسید حزب ا... نیستید.«
 قاتل عنکبوتی

  سعید حنایی هم در اذهان برخی هست. او در 
فاصله مردادماه سال ۷۹ تا ۱۵ فروردین ماه سال 
۸۰ در مشهد ۱6 زن را به قتل رساند و فروردین 
سال ۸۱ اعدام شد. قاتل عنکبوتی گفته بود: »از 
عمل خود به هیچ وجه پشیمان نیستم و اگر 
دستگیر نمی شدم قصد داشتم تعداد قتل ها را 
به عدد ۱۵۰ برسانم. من گمان می کردم عامل 
اصلی علنی شدن فساد در جامعه آزادی بی قید 
و شرط زنان خیابانی بود. اگر این آزادی نباشد، 
آنها نمی توانند جوانان را به گناه بیشتر و آلودگی 

تشویق کنند. یکی از مهم ترین دلایلی که همه 
شما باید باور کنید که من همه اینها را راست 
می گویم این است که شما بدانید من هیچ وقت 
با زنان خیابانی رابطه نداشته ام و از آن هم بسیار 

بدم می آمد .«
 قتل های زنجیره ای نتیجه اقدامات 

خودسرانه؟
 پیش از او هم قتل های زنجیره ای رخ داد که 
متهم آن یعنی سعید امامی بود. مرگ او در زندان 
هم حاشیه ساز بود چنانکه عنوان کردند با خوردن 
داروی نظافت خودکشی کرده است. گرچه در 
مجموع قتل ها در طول چندین سال، اتفاق 
افتاده، قربانیان این قتل ها نویسندگان، مترجمان، 
شاعران، کنش گرایان سیاسی و شهروندان عادی 
بودند که با روش های گوناگونی مانند تصادف 
خودرو، ضربات چاقو، تیراندازی در سرقت های 
مسلحانه و تزریق پتاسیم به منظور شبیه سازی 
حمله قلبی به قتل رسیدند. مصطفی پورمحمدی، 
وزیر سابق دادگستری و وزیر اسبق کشور درباره 
نقش سعید امامی در قتل های زنجیره ای  سخن 
گفته است. وی باور دارد سعید امامی در قتل های 
دهه ۷۰، نقش عاملیت نداشت و حداکثر می توان 
او را مشاور پروژه دانست که چنین خوانشی 
مخالف روایت رایج، یعنی نقش تعیین کننده 
امامی در آن رویداد است. علی یونسی، وزیری که 
بعداز دری نجف آبادی بر صندلی وزارت اطلاعات 
دولت خاتمی نشست هم در گفت وگو با ضمیمه 
روزنامه ایران )ایران ماه( در سال۹۸ پیگیری 
قتل های زنجیره ای را این گونه روایت کرده بود: 
»ما همان هفته اول مأموریت مان، ماجرا را روشن 
کردیم و معلوم شد این قتل ها توسط وزارت 
اطلاعات بود. این گزارش را به رئیس جمهوری 
دادیم و ایشان هم از وزیر وقت خواست تا استعفا 

بدهد. آقای دری استعفا داد.« 

روایت »آرمان ملی« از حمایت  اصولگرایان  از رئیسی و حمله به روحانی

  روحانی تخریب شد، مشکلات اقتصادی حل شد؟
       سیدحمید حسینی در گفت وگو با »آرمان ملی« دولت اول روحانی کشور را از تحریم نجات داد؛ اما  این دولت برنامه ای ندارد

 آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت های مختلف پس از 
انقلاب در حوزه  های مختلف عملکرد  مشخصی از خود برجای 
گذاشته اند و امروز می توان نسبت به عملکرد آنها به بررسی و 
قضاوت نشست که در کدام حوزه ها عملکرد مطلوب، مثبت و 
موثری داشتند و عملکردشان در کدام حوزه ها ضعیف و قابل نقد 
بوده است. در این راستا آمارهای متفاوتی از دولت های مختلف 
به ویژه در حوزه عملکرد اقتصادی دولت ها از جمله شاخص های 
اقتصادی چون نرخ رشد اقتصادی، صنعتی، نرخ ارز، نرخ بیکاری 
نرخ تورم، تعیین خط فقر، شاخص فلاکت و ... منتشر شده و در 
این آمارها به تشریح آمده است که کدام دولت ها در این حوزه 
موفقیت های بیشتری به دست آورده اند. نگاهی اجمالی به این 
آمارها نشان می دهد که دولت های هفتم و هشتم سیدمحمد 
خاتمی  با نرخ رشد اقتصادی ۸ درصد و نرخ رشد صنعتی ۱۱ 
درصد همچنان بهترین عملکرد را در میان دولت  های پس از 
انقلاب از خود برجای گذاشته و هنوز هیچ دولتی نتوانسته به 
این رکورد دست پیدا کند. دولت های بعدی مثل عملکرد دولت 
احمدی نژاد که به قرائت اقتصاددانان و کارشناسان اقتصادی در 
این دولت اقتصاد کشور دو واحد کوچک تر شد تا دولت روحانی 
که به جهت تحریم ها، جنگ اقتصادی و عملکرد ضعیف دولت 
در حوزره اقتصادی نتوانست آنطور که باید در این حوزه به 
خوبی عمل کند و دولت فعلی  که با وجود گذشت ۱6 ماه از روی 
کارآمدن این دولت عملکردها به نحوی بوده که از رشد قیمت ها 
در بازارهای مختلف به ویژه مایحتاج عمومی  و ابتدایی مردم تا 
قیمت سکه، ارز ، خودرو و ... که نه مخالفان و منتقدان بلکه صدای 
مجلس همراه انقلابی را نیز درآورده است؛ نشان می دهد که 
تلاش دولت های بعدی کاملا سینوسی بوده و نتوانسته اند آنطور 

که باید ثبات اقتصادی را حاکم کنند.   
  حمله به دولت روحانی برای دفاع از دولت  سیزدهم؟

 دولت سیزدهم و مردانش بارها و بارها  همواره ناکامی ها 
را به ۲ مساله تحریم ها و دولت قبل احاله داده اند. در حالی که 
اگر از مساله تحریم ها به عنوان عنصر تاثیرگذار بگذریم باید 
اذعان داشت که بیش از یکسال و نیم از پایان دولت دوازدهم 
می گذرد و امروز ۱6 ماه است که دولت سیزدهم مقدرات  کشور 

را در اختیار دارد و سیاست های خود را حاکم کرده است. حال 
اینکه هر زمان در برخی حوزه ها به جهت ناکارآمدی و عملکرد 
نامطلوب بخواهیم همه چیز را به گردن دولت گذشته بیندازیم 
به نظر می رسد که چیزی جز فرافکنی نیست. اینکه رسانه های 
اصولگرا بخواهند عملکردهای اقتصادی دولت رئیسی و مردانش، 
نرخ ارز، نرخ تورم  و افزایش روزآمد قیمت ها را نبینند و هر 
اتفاقی که می افتد آن را به جهت عملکرد دولت روحانی بدانند 
نشان می دهند که حاضر به پذیرش واقعیت نیستند و صرفا به 
حمایت بدون منطق از دولت می پردازند. در اینکه به دولت حسن 
روحانی انتقاداتی وارد بوده شکی نیست، اما در همین دولت  
یازدهم روحانی شاهد رشد اقتصادی نیز بودیم چنانکه به واسطه 
عملکردهای نسبتا مطلوب و انعقاد برجام شاهد شکوفایی نسبی 
اقتصادی و تاثیر آن در جامعه بودیم، اما اینکه رسانه های اصولگرا؛ 
رسانه های اصلاح طلب را به جهت انتقاد به عملکرد اقتصادی 
دولت رئیسی مورد شماتت قرار  دهند  و گفته شود »هرکس 
صلاحیت ابراز نارضایتی درباره افزایش قیمت ارز را داشته باشد 
بانیان و حامیان کاهش ۸۷ درصدی ارزش پول ملی چنین 
صلاحیتی ندارند و دولت تا مدت ها باید سرگرم آواربرداری از 
ویرانه ای باشد که از دولت قبل به آن رسیده است.« باید اذعان 
داشت در اینکه بانیان وضع موجود چه کسانی هستند، ابتدا 
خودشان باید بگویند که چرا تاکنون پاسخگوی عملکرد اقتصادی 
دولت احمدی نژاد که به قرائت اقتصاددانان، اقتصاد کشور را دو 
واحد کوچک کرد و  تورم فزاینده ای را رقم زد؟  چرا امروز با چشم 
بستن بر عملکردهای اقتصادی دولت به صرف اینکه دولت 
انقلابی روی کار است وضعیت معیشتی و سفره کوچک شده 
مردم را نمی بینند؟ بله اگر اجازه داده می شد که در همان دولت 
روحانی برجام احیا و توافق انجام می شد شاید شرایط به گونه 
دیگری پیش می رفت و حداقل شاهد چنین وضعیتی نبودیم که 
کسر قابل توجهی از جامعه با دیدن وضعیت معیشتی و درآمدی 
خود بگویند صد رحمت به دولت روحانی. هر چند که در دولت 
روحانی از بحران دارویی به این شکل خبری نبود و طرح تحول 
سلامتش کج دار و مریز پیش رفت؛ نه مثل این دولت که با برخی 
عملکردهای انتقادآمیز برای نخستین بار کشور با بحران دارویی 

مواجه شد و طرح دارویار با شکست مواجه شد. آنچه مسلم است 
همواره عملکردهای مطلوب و خوب مورد حمایت و تایید و 
عملکردهای ضعیف مورد نقد واقع شده است. حال می خواهد 
دولت هاشمی، خاتمی، احمدی نژاد، روحانی یا رئیسی باشد. مهم  
این است که تبلور عملکردها در زندگی و معیشت مردم و رفاه 
جامعه خود را نشان دهد. اگر نه، با گفتاردرمانی همه دولت ها 
بهترین هستند. قدر مسلم سکه ۱۸ تا ۱۹ میلیونی  و ارز نزدیک 
به ۳۸ هزارتومانی چندان جای دفاع از دولت و حمله به سایر 

دولت ها نمی گذارد. 
  بعید نیست نرخ ارز دو برابر شود

  یک کارشناس مسائل اقتصادی در ارتباط با عملکرد دولت 
سیزدهم و انتقادات به دولت دوازدهم اظهارداشت: اینکه 
در دولت گذشته عده ای  ریشه مشکلات را مدیران یا دولت 
می دانستند و اعتقاد داشتند که با روی کارآمدن مدیران انقلابی و 
جوان می شود مشکلات کشور را حل کرد ناشی از بی اطلاعی بود 
که فکر می کردند با تغییر مدیریت ها می شود مسائل اقتصادی 
کشور که عمده آنها ریشه در تحریم دارد را  حل کرد. سیدحمید 
حسینی گفت: ما دیدیم در دورانی که آقای روحانی در ۴ سال 
اول توانست کشور را از تحریم نجات دهد نرخ ارز کاهش پیدا 
کرد، نرخ تورم تک رقمی ، هم چنین رشد اقتصادی کشور تک 
رقمی  شد و اشتغال فراوانی در کشور ایجاد شد. لذا نه آن دستاورد 
را می توان صرفا دستاورد آقای روحانی دانست و نه اتفاقاتی که 
در دوردوم افتاد را می توان ناشی از عملکرد مدیران دانست. البته 
قطعا برجام دستاورد دکتر روحانی بود، اما بازگشت تحریم ها 
ربطی به دولت آقای روحانی نداشت.  وی افزود: وقتی درآمدهای 
نفتی کاهش پیدا کند آثار آن را در قیمت ارز به عنوان یک 
میزان الحراره جامعه می توان دید. به نظر من دوستان شناختی 
از وضعیت اقتصادی کشور نداشتند. آقای محسن رضایی خود 
را اقتصاددان می دانست و ... دیدیم که هیچ برنامه ای ارائه نشد. 
حسینی تصریح کرد: شاهدیم که طی ۱۵ ماه نرخ ارز نزدیک 
دوبرابر می شود که دولت ۲۳ هزارتومان تحویل گرفت و امروز 
۳۸ هزارتومان است و هیچ بعید نیست که تا پایان امسال نرخ 

ارز دو برابر شود. 
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پیگیر آزادی زنان 
بازداشتی هستیم

    

  اغتشاشات
  یکی از عوامل مهم 

نوسانات ارز است

 حوادث اخبر تبعات اقتصادی هم داشت. خطیب جمعه تبریز 
گفت: هر چند حوادث و ناآرامی های اخیر رنگ و بوی سیاسی 
داشت، اما در حقیقت آرامش اقتصادی و سرعت پیشرفت ایران 
را مورد هدف قرار داده و عواقب آن نیز با نوسانات ارزی خودش 
را نشان می دهد. سیدمحمدعلی آل هاشم با طرح این سوال 
که آیا مسئولان اقتصادی کشور از قیمت ارز، خودرو، سکه، 
طلا و مسکن خبر دارند؟ افزود: فشارهای اقتصادی برای قشر 
زحمتکش و پایین جامعه را با مشکلاتی مواجه کرده است. 
وی با بیان اینکه اتفاقاتی که طی هفته های اخیر و با سرعت 
بیشتر در روزهای اخیر در بازار ارز رخ داده است مساله ای بسیار 
مهم است، ادامه داد: تحولات اقتصادی در معنای گسترده تر 
سیاست های اقتصادی از عوامل مختلفی متاثر می شوند که 

طبیعتا اغتشاشات یکی از عوامل مهم نوسانات ارز است.

  معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با اشاره به 
بازدید اخیر خود از زندان زنان قرچک اظهارکرد: در آن بازدید 
وضعیت مکانی، وضعیت بهداشتی و شرایط سلامت زندانیان 
زن را بررسی کردیم. انسیه خزعلی در پاسخ به این سوال که 
آزادی زندانیان زن بازداشت شده در حوادث اخیر را پیگیری 
خواهید کرد؟ گفت: پیگیرهستیم. به ویژه پیگیر آزادی زنانی 
که فرزند و یا بیماری دارند، هستیم تا برایشان شرایطی فراهم 
کنیم و برخی با وثیقه و حتی برخی بدون وثیقه زودتر آزاد 
شوند. خزعلی همچنین در پاسخ به این سوال که در خصوص 
آزادی خبرنگاران زن، به ویژه خبرنگارانی که در حوزه زنان 
می نوشتند نیز اقداماتی انجام خواهید داد؟ تصریح کرد: بله، 
وضعیت اینها را نیز همانند باقی زنان بازداشتی بررسی و 

گزارشی از کار آنها گرفتیم.

 اخیرا سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری در حساب 
کاربری خود در توئیتر با اشاره به تاکید خود بر ساخت یک 
میلیون مسکن در سال نوشت: »به ما می گویند ممکن 
است در مورد وعده مسکن خلف وعده کنید؟ هرگز!  در 
این دولت هرگز چیزی را از مردم نخواهیم پوشاند. زمین 
موجود است و مصالح درحال آماده شدن؛ چشم امید به 
ساخت خارجی ها نداریم و با همت مردم کار انجام خواهد 
شد.« در ادامه پدرام سلطانی، اقتصاددان و نایب رئیس 
سابق اتاق بازرگانی نوشت: »زمین و مصالح؟! اصل 
مشکل نبود منابع مالی است و تأمین مالی چنین میزان 
ساخت وسازی نه در اندازه مالیه دولت است و نه در توان 

نظام بانکی و بازارسرمایه.«

 زمین و مصالح؟! 


